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Miljöredovisning 2011

Miljömärkt trycksak, 341 789

Sammanfattande resultatredovisning 
I tabellen presenteras utfallet av målen i det miljöpolitiska programmet för 2010 och 2011 samt tendensen  
i förändringen jämfört med 2010. I de fall målet relaterar till 2009 är utgångsvärdet angivet i anslutning  
till själva målet. Resultatet och nyckeltalen beskrivs mer utförligt under respektive målområdet längre fram  
i miljö redovisningen. För målen kring läkemedel anges enbart förändringen jämfört med 2010.

2013 ska kollektivtrafikens marknadsandel i förhållande till bilen öka

2013 ska Västtrafiks kilometerproduktion för buss och icke eldrivna tåg vara 
förnybar till 35 procent eller motsvarande energieffektivisering

2013 ska antalet resta mil med bil och flyg i tjänsten per årsarbetare ha minskat 
med 10 procent jämfört med 2009 (57 mil i bil/åa, 32 mil m flyg/åa)

2013 ska resandet med privata bilar uppgå till max 35 procent av bilresorna i tjänsten

2013 ska regionens egna fordon till 60 procent drivas med förnybara bränslen 

2013 ska utsläppen av fossil koldioxid från sjukresor ha minskat med 5 procent 
jämfört med 2009 (9 600 ton CO2)

Ska den totala energianvändningen i egna fastigheter inte 
överskrida 180 kWh/m2 per år och BRA

Ska användningen av el per ytenhet (kWh/m2 per år och BRA) i egna 
fastigheter ha minskat jämfört med 2009 års nivå (102 kWh/m2)

2013 ska andelen ekologiska livsmedel uppgå till minst 35 procent 
av den totala livsmedelsbudgeten

2012 ska användningen av utfasningsämnen ha minskat med 25 procent jämfört med 2007

2012 ska målen för ämnen som särskilt prioriteras för åtgärder enligt  
kemikaliestrategins mål 2 vara uppnådda

2012 ska hanteringen av kemikalier vara säkrare i enlighet med  
kemikaliestrategins mål 3 

2013 ska vårdens utsläpp av lustgas ha minskat med 25 procent jämfört  
med 2009 (38 ton)

De läkemedel VGR upphandlar ska vara producerade på ett miljömässigt säkert sätt

Minimera miljöbelastningen från läkemedel genom en säker och resurseffektiv 
läkemedelsförsörjning

Öka andelen icke-farmakologisk behandling

Öka antalet expedierade minsta förpackning samt anpassade förpackningar 
för rekommenderad behandlingstid

Minska förskrivningen av identifierade miljöbelastande preparat

Ändamålsenlig och dokumenterad läkemedelsbehandling i samsyn mellan 
förskrivare och patient

Minska läkemedelskassationen och öka andelen kasserade läkemedel som 
lämnas in för destruktion

2013 ska det källsorterade avfallet vara minst 50 procent

Mål
område Mål i det miljöpolitiska programmet
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89 % har Klara kemi-
kaliehanteringssystem

Sju av nio mål  
uppfyllda eller på  
väg att uppfyllas

Utfall 2010 Utfall 2011

24 %

16 %

52 mil i bil/åa
35 mil flyg/åa

43 %

51 %

10 200 ton CO2

25 %

30 %

53 mil i bil/åa
26 mil flyg/åa

44 %

41 %

10 700 ton CO2

204 kWh/m2

910 liter

35 ton 31 ton

730 liter

198 kWh/m2

100 kWh/m2

Sju av nio mål  
uppfyllda eller på  
väg att uppfyllas

85 % har Klara kemi-
kaliehanteringssystem

98 kWh/m2

38 % 39 %

24 % 25 %

Några framsteg i miljöarbetet 2011 
•	 Energianvändningen har minskat ytterligare 

under året och energieffektiviseringsåtgärder 
gjorda sedan 1995 har lett till 85 miljoner kronor 
lägre energikostnader per år.

•	Kollektivtrafiken har nära fördubblat sin andel 
förnybara drivmedel jämfört med 2010.

•	Gröna listan har blivit tjockare och innehåller nu 
440 inredningsprodukter som uppfyller kraven 
för Svanenmärkning eller EU-blomman.

•	 Sjukhuset i Lidköping har slutat använda  
lustgas vid operation.

•	 Fristads folkhögskola och Strömma natur-
bruksgymnasium har 44 procent ekologiska 
livsmedel.

•	Mängden PVC har halverats vid ombyggnation 
av en vårdbyggnad vid Sahlgrenska Universitets-
sjukhuset.

•	Västtrafiks nya direktbuss mellan Göteborg 
och sjukhuset i Borås har blivit en succé och 
underlättar för anställda att åka kollektivt. 

•	GöteborgsOperans restaurang har blivit  
Svanenmärkt.

OförändratGår åt rätt håll Går åt fel håll

Förändring 
jmf 2010

Går ej att 
bedöma
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Västra Götalandsregionen bedriver 
verksamhet i länets alla 49 kommuner. 
Folkmängden var vid årets slut 1 590 
604 personer, vilket utgör cirka en 
sjättedel av Sveriges befolkning.

Det här är Västra Götalandsregionen
Västra Götalandsregionen leds av visionen Det goda livet 
och har två huvuduppgifter. Den ena är att se till att det 
finns bra hälso- och sjukvård för alla i Västra Götaland. 
Den andra huvuduppgiften är att främja tillväxt och ut-
veckling i Västra Götaland. 

Västra Götalandsregionen i siffror 2011

232 000 sjukhusvårdtillfällen 

1 miljon bokade patienttimmar inom Folktandvården

4,2 miljoner besök inom primärvården  
(varav drygt 3 miljoner inom VG primärvård)

50 537 anställda, varav 74 procent kvinnor och 26 procent män 

270 miljoner resor med kollektivtrafiken

2,1 miljoner besök vid kulturinstitutioner

100 000 elevveckor vid naturbruksgymnasier och folkhögskolor

Noter
Not 1 Emissionsfaktorer som visar klimatpåverkan 

I tabellen nedan anges de faktorer som har använts för  
att beräkna utsläpp av koldioxid från Västra Götalands-
regionens användning av drivmedel, bränslen, media  
och lustgas under 2011. I faktorerna ingår utsläppen av  
koldioxid vid produktion och distribution av bränslen. 

Användning Mängd/enhet

Bensin 2,66 kg CO2 /liter

Diesel 2,98 kg CO2 /liter

Etanol 0,915 kg CO2 /liter

Biogas 0,51 kg CO2 /Nm3

Naturgas 2,58 kg CO2 / Nm3

RME 0,98 kg CO2 /liter

Bra miljöval el 1 kg CO2 /MWh

Fjärrvärme
Beräknas utifrån leve-
rantörernas uppgifter 
om bränslemix

Fjärrkyla
Beräknas utifrån leve-
rantörernas uppgifter 
om bränslemix

Eldningsolja 291 kg CO2 /MWh

Naturgas/gasol 247 kg CO2 /MWh

Industriell spillvärme 0 kg CO2 /MWh

Avfall 101 kg CO2 /MWh

Avfalls- och restgas 10 kg CO2 /MWh

Primära biobränslen  
(producerade i syfte att bli energiråvara)

37 kg CO2 /MWh

Sekundära biobränslen (faller ut som  
restprodukter från t.ex. skogsindustri)

25 kg CO2 /MWh

Pellets, briketter 19 kg CO2 /MWh

Bioolja 10 kg CO2 /MWh

Värme från värmepump 0 kg CO2 /MWh

Torv 433 kg CO2 /MWh

Lustgas, N2O 310 kg CO2-ekv/kg N2O

Sevofluran/Sevorane  
(halogenerat narkosmedel)

575 kg CO2 /liter

Isofluran/Forene  
(halogenerat narkosmedel)

350 kg CO2 /liter

Desfluran/Suprane  
(halogenerat narkosmedel)

1526 kg CO2 /liter

Flygbränsle 2,87 kg CO2 /liter

Not 2 Om redovisningen

Miljöredovisningen avser 2011 års resultat och är den  
trettonde i ordningen sedan Västra Götalandsregionen  
bildades. Rapporten är en sammanställning av de uppgifter 
som förvaltningar och bolag (hälftenägda eller mer)  
rapporterat in till miljösekretariatet. Viss data har hämtats 
direkt från leverantörerna. Varje förvaltning ansvarar för 
att rapporterade data är korrekt. Miljösekretariatet gör en 
övergripande rimlighetsbedömning i jämförelse med tidigare 
års redovisningar. Miljösekretariatet ansvarar för analysen 
av resultatet. 

Rapporteringen av miljödata till miljöredovisningen 
baseras på Västra Götalandsregionens miljöpolitiska program 
antaget av regionfullmäktige i september 2011 samt de 
nyckeltal som Västra Götalandsregionens miljönämnd  
beslutat om. 

Kontaktperson för frågor om miljöredovisningen  
och dess innehåll: 

Sara Eriksson, tel 010-441 40 31,  
e-post sara.eriksson@vgregion.se

Ekonomiska fakta
2010 2011

Intäkter, mnkr 45 718 46 785

Kostnader, mnkr -45 513 -47 643

Resultat, mnkr 204 858

Hälso- och sjukvård 9,25 %

Regional utveckling 0,47 %

Västtrafik 0,41 %

Regiongemensam 
verksamhet 0,32 %

Diagram 1. 10 kronor och 45 öre av varje beskattad hundralapp  
går till regionskatt. Så här fördelas de.
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 “Tydliga miljömål  
stärker miljöarbetet”

stärkt miljöutveckling i västra götaland  
och i västra götalandsregionen
Västra Götalandsregionen har ansvar både för att stärka 
miljöutvecklingen i Västra Götaland och att bidra till att 
den egna organisationen är en föregångare i att minska sin 
negativa miljöpåverkan. Dessa områden stärker varandra. 

Föregångare i miljöarbetet

Under 2011 har regionfullmäktige fastställt ett miljö
politiskt program för Västra Götalandsregionens egna 
verksamheter 2011–2013. Programmet består av sju  
målområden. Åtgärderna i programmet ska göra Västra  
Götalandsregionen till en föregångare i miljöarbetet  
vad gäller minskad klimatpåverkan, giftfri miljö och  
resurseffektivitet. Det miljöpolitiska programmet är  
ett led i ett långsiktigt arbete.

Trender – hållbar sjukvård

Allt arbete inom Västra Götalandsregionens samtliga 
verksamheter ska vara hälsofrämjande och bidra till en 
hållbar utveckling. Flera av Västra Götalandsregionens 
sjukhus är medlemmar i det nationella nätverket Hälso
främjande sjukhus och vårdorganisationer. Detta innebär 
att, utöver att bota och lindra när sjukdom redan upp
kommit, också ta ett ansvar för att förebygga sjukdom  
och främja hälsa för individ och befolkning. Här finns 
många goda exempel på insatser och kopplingen till  
våra miljömål ökar. Ett exempel på detta är fysisk  
akti vitet på recept, som är ett av miljömålen för att  
också minska konsumtionen av läkemedel.

Måluppfyllelse

Vi kan konstatera att miljöarbetet har gått framåt under 
2011 samtidigt som vi ser områden där vi behöver öka 
takten för att nå målen till 2013. Kollektivtrafiken ökar 
tydligt andelen förnybara bränslen medan våra personbilar 
går på mindre andel förnybara drivmedel jämfört med året 
innan. Energianvändningen i våra fastigheter har minskat 
stort. Minskningen omfattar dock inte den el som all vår 
utrustning går på. Där sker snarare en ökning. 

Framtida utmaningar 

Omställningen till att bli oberoende av fossil energi och 
bränsle till 2020 kommer att påverka våra verksamheter 
framöver. Samtidigt måste vi bli mer resurseffektiva.  
En utmaning ligger i att bromsa utvecklingen av stadigt 
ökade mängder avfall och att minska kostnaderna för  
inköp och hantering. Avfall ska ses som en resurs som  
kan användas på nytt. Initiativ ska tas om återbruk, slutna 
materialcykler och resurseffektiva flöden.

Peter Holmberg
miljöchef



effektiv styrning av miljöpåverkan
Det miljöpolitiska programmet beskriver miljöpolitiken på 
lite längre sikt och det är i budgeten som prioriteringarna 
preciseras. 

Ansvar och miljöorganisation

Ansvaret för miljöarbetet följer linjeorganisationen. Som 
stöd i miljöarbetet finns en miljöorganisation, som beskrivs 
i figuren nedan. Miljöorganisationen med dess olika funk
tioner är en viktig framgångsfaktor i Västra Götalands
regionens miljöarbete.  

Ordning och reda i miljöarbetet med miljöledningssystem

Arbetet med att införa miljöledningssystem i Västra  
Götalandsregionens förvaltningar och bolag har gått  
framåt under året. Arbetet har bedrivits som ett samarbete,  
där ett trettiotal miljösamordnare med olika erfarenheter 
och kompetenser har bidragit till att ta fram rutiner till 
miljöledningssystemen. Rutinerna anpassas och beslutas 
sedan lokalt inom respektive förvaltning och bolag.  
En viktig poäng med den centrala samordningen har  
varit att säkerställa kopplingen till det miljöpolitiska  
programmets mål. 

Nära 60 procent av årsarbetarna omfattas  
av miljö ledningssystem

Tjugo av totalt 42 förvaltningar och bolag har infört miljö
ledningssystem. Det innebär att 59 procent av årsarbetarna 
arbetar i en verksamhet som har miljöledningssystem. 
Även om målet enligt budget 2011 inte nåddes, har en stor 
förbättring skett. 2010 var motsvarande siffra 25 procent, 
se tabell 1. Ökningen förklaras främst av att Sahlgrenska 
Universitetssjukhuset har infört miljöledningssystem  
under 2011. Primär och tandvården arbetar enligt Västra 
Götalandsregionens egen modell för miljödiplomering, 
som bygger på miljöledningsstandarden ISO 14001, men 
har mer direkta krav på miljöprestanda. 

I diagram 2 (se nästa sida) visas hur stor andel av primär 
och tandvårdens förvaltningar som har diplomerats.  
En särskild stapel sammanfattar de privata verksamheterna 
inom vårdvalet.

Prioriterat mål  
i budget 2011

Styrtal/måltal 
2011 Utfall 2010 Utfall 2011

Alla verksamheter 
ska arbeta syste-

matiskt med miljö-
ledningssystem

75 procent av 
årsarbetarna ska 

omfattas av miljö-
ledningssystem

25 procent 59 procent

Tabell 1. Tabellen redovisar utfallet av det prioriterade 
budgetmålet om miljöledningssystem.
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Regionledning

Miljösekretariatet – central strategisk 
miljöenhet inom regionkansliet med 
ansvar för uppföljning och utvärdering 
samt stöd till insatser som ger gemen-
sam nytta i organisationen.

Miljöstrateg/miljösamordnare/ 
miljöcontroller – består av cirka  
70 personer motsvarande 30 tjänster. 
de är stöd och resurs för förvaltnings- 
eller bolagsledningen. det innebär bland 
annat att leda arbetet med att införa 
och underhålla verksamhetens miljö-
ledningssystem, att sammanställa under-
lag till miljöredovisning, att säkerställa 
genomförande av miljöutbildning för 
förvaltningen och vara kontaktperson 
gentemot miljösekretariatet och miljö-
myndigheter.
 På denna nivå finns även utsedda 
kontaktpersoner för kemikaliestrategin. 
de ansvarar för att koordinera kemikalie-
arbetet inom förvaltningen.

Miljöombud och kemikalieombud – 
finns utsedda antingen för verksamhets-
område eller på enhetsnivå. omfattar 
cirka 1200 personer. ombuden är stöd 
och en resurs i miljöarbetet respektive 
kemikaliearbetet.

Enhetschefer

Förvaltnings-  
och  

bolagschefer

Linjeorganisation Miljöorganisation

västra götalandsregionens miljöpåverkan 
Figuren beskriver på ett övergripande plan Västra Götalandsregionens aktiviteter som har en betydande miljöpåverkan. 
Dessa är grunden för det nytagna miljöpolitiska programmet. 

Avfall

Varor och tjänster

Energi

Persontransporter

Avlopp

Rening

Lustgas
Koldioxid
Köldmedia
Halogenerade narkosmedel

Vatten



Diagram 2. Andel verksamheter inom primär- och tandvården med miljödiplomering eller miljöledningssystem enligt ISO 14001.  
Kravet för att få verka inom det fria vårdvalet är att alla verksamheter med fler än sex anställda ska vara miljödiplomerade eller ha miljölednings-
system enligt ISO 14001. I primärvårdsförvaltningarnas staplar ingår både vårdval och övrig verksamhet , som t.ex. rehab och mödravård.
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Diagram 2. Andel verksamheter inom primär- och tandvården 
med miljödiplomering eller miljöledningssystem enligt ISO 14001

2010 2011

Miljökunskap genom webbutbildning 

Alla anställda och förtroendevalda ska erbjudas grund
läggande miljöutbildning. Vissa förvaltningar har utbildat 
nästan alla anställda, medan andra förvaltningar fortfarande 
har många att utbilda. 12 av Västra Götalandsregionens 
nämnder och styrelser har genomfört miljöutbildning under 
den innevarande mandatperioden. Det motsvarar ungefär 
20 procent av de nyvalda politikerna. Hittills har utbild
ningen genomförts som traditionell katederundervisning 
med egna eller inhyrda föreläsare. Under 2011 har en  
webbaserad miljöutbildning arbetats fram, som kommer 
att komplettera den traditionella utbildningen. Den kommer 
att tas i drift under början av 2012. 
 Närmare hälften av Västra Götalandsregionen cirka 
1200 miljöombud har fått en särskild miljöombuds
utbildning. Vissa förvaltningar har även satsat på att erbjuda 
de som kör mycket i tjänsten att lära sig köra sparsamt. 

Uppväxling av grön upphandling ger resultat

Inköp och upphandling har en central roll i genomförandet 
av det miljöpolitiska programmet. Ungefär en tredjedel  
av Västra Götalandsregionens årsomsättning, det vill säga 
cirka 15 miljarder om året, går till att köpa in varor och 
tjänster. Inköpen är också ett viktigt verktyg för att bidra 
till att få fram mer hållbara produkter på marknaden.  
Det finns flera exempel på detta.
 Idag är hälften, räknat i kronor, av all inredning som 
köps in till Västra Götalandsregionen från Gröna Listan. 
Listan, som innehåller inredning med högt ställda krav på 
miljö och hållbarhet, har fått många företag att ställa om 
produktionen i hållbar riktning. Arbetet har även breddats 
till att omfatta ett flertal av kommunerna i Västra Götaland. 
Inom ramen för Smart Energi har 29 kommuner deltagit  
i arbetet med att ställa gemensamma krav i upphandling 
av inredning. 
 Det går att minska sin negativa miljöpåverkan genom 
att ställa långtgående miljökrav i upphandlingen av fordon. 
Det påverkar även utvecklingen av miljöbilsmarknaden 
och efterfrågan på fler tankställen för förnybara bränslen. 
Västra Götalandsregionen har tillsammans med 25 kom
muner tagit fram ett förslag till gemensamma krav för upp
handling av fordon. Det omfattar totalt cirka 6000 fordon. 

minskad klimatpåverkan
År 2030 ska Västra Götaland vara oberoende av fossil  
energi och bränsle, enligt beslut i regionfullmäktige.  
För att nå det målet har hittills 79 regionala aktörer  
undertecknat klimatstrategin för Västra Götaland.  
De deltar aktivt i arbetet för att minska beroendet av  
fossil energi. En viktig insats är att införa befintlig  
klimatsmart teknik och sprida kunskap om denna i hela 
Västra Götaland. Västra Götalands regionen har för egen  
del beslutat att vara oberoende av fossil energi redan 2020. 
De flesta av Västra Götalands regionens projektinsatser 
inom miljöområdet görs inom områdena energi, transporter 
och livsmedel. De syftar till att utveckla varor och tjänster 
som är miljömässigt bättre än idag och kan ge fler jobb.
 Västra Götalandsregionens egen användning av fossil 
energi kommer framför allt från kollektivtrafiken. I diagram 
3 presenteras Västra Götalandsregionens klimatpåverkan, 
där även medicinska gaser och köldmedier ingår.

Kollektivtrafik, buss, 63 %

Sjukresor, betalda av VGR, 7 %

Tjänsteresor, 4 %

Ambulans, 2 %

Godstransporter, egna fordon, 1 %

Energi för uppvärmning, 12 %

Fastighets- och verksamhetsel, 3 %

Fjärrkyla, 0 %

Lustgas, 7 % 

Halogenerade narkosmedel, 1 %

Köldmedier, 0 %

Diagram 3. Koldioxidutsläpp fördelat per källa.  
Totala koldioxidutsläppen var drygt 140 000 ton 2011.

exempel

Biodiesel i traktorer på Naturbruksgymnasiet Uddetorp
Alexandra eklund johansson, elev på naturbruksprogrammet tankar rme i en av naturbruksgymnasiet  
Uddetorps traktorer. skolan har, som en del i ambitionen att naturbruksförvaltningen ska vara fossil-
oberoende till 2015, testat att köra sina traktorer på rme. 

Till skillnad från fossil diesel luktar rme inget vid tankning och är inte klassad som miljö- och hälso-
farlig. eventuellt spill kan påverka lacken, men ger betydligt mindre negativa effekter på grundvattnet än 
fossil diesel. skattesubventioner på diesel har gjort kostnaden för rme väsentligt högre än för fossil diesel. 
Till 2015 kommer subventionerna tas bort, vilket talar till fördel för rme som ett fossilfritt alternativ. 

Traktorerna har varit svårstartade när temperaturen går ner till runt fem plusgrader och kallare. detta 
skulle kunna lösas genom att exempelvis använda motorvärmare och att förvärma bränslet. effekten i motor-
erna har också gått ner, med uppemot 25 procent. det varierar dock mellan olika motorer och för vissa 
traktorer har man inte sett någon större skillnad. motorolja och bränslefilter behöver bytas dubbelt så ofta. 
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Andelen förnybart drivmedel i kollektivtrafiken ökar

Andelen förnybart drivmedel i bussar och icke eldrivna 
tåg har näst intill fördubblats sedan 2010 och är nu uppe  
i 30 procent. Mängden biogas men framför allt mängden 
biodiesel har ökat kraftigt, på bekostnad av diesel.  
I diagram 4 beskrivs utvecklingen de senaste tre åren. 

Kollektivtrafikens marknads andel har ökat

Under 2011 gjordes förberedelser för de stora förändringar 
som kollektivtrafiken står inför. Från 1 januari 2012 gäller 
en ny kollektivtrafiklag, vilken bland annat innebär att 
det ska finnas en regional kollektivtrafikmyndighet i varje 
län. De ska ta fram och besluta om ett trafikförsörjnings
program, för att utveckla kollektivtrafiken i länet.  

De kom mer även att besluta om vilken trafik som omfattas 
av trafik plikt. Den nya lagen innebär också att det införs 
fritt marknadstillträde, vilket öppnar för privata företag  
att bedriva kollektivtrafik. Under 2013 kommer trängsel
skatt att införas i Göteborg, vilket ställer stora krav på 
ökad tillgänglighet till kollektivtrafiken. Västtrafik har 
därför satsat och kommer att satsa stort på att öka utbudet. 
Kollektivtrafikens marknadsandel i förhållande till bilen 
har ökat till 25 procent under 2011.

Minskat resande med ny teknik

Många av Västra Götalandsregionens förvaltningar och 
bolag är geografiskt utspridda över Västra Götaland eller/
och har ett uppdrag som kräver många möten. Vissa möten 
lämpar sig väl att genomföra via webben, telefon eller video. 
Den ökade tillgängligheten till alternativa mötesformer  
är en viktig förklaring till att resandet med bil i Västra 
Götalandsregionen har minskat de senaste åren. Uppskatt
ningsvis finns det även potential för fler resfria möten, 
allteftersom tekniken och utbudet utvecklas.

Västfastigheter har de två senaste åren registrerat sina 
resfria möten och även beräknat hur många mil som sparats 
jämfört med om mötet hade varit ett fysiskt möte. Den 
beräknade besparingen för 2011 var drygt 10 000 mil.

Mindre andel förnybart i egna fordon

Av Västra Götalandsregionens drygt 1200 personbilar och 
lätta lastbilar utgör gasfordonen 25 procent. Sedan 2010 
har antalet gasfordon ökat med drygt 50 procent. Trots 
detta har andelen förnybara drivmedel, det vill säga etanol 
och biogas, minskat jämfört med 2010. Minskningen  
beror framför allt på att antalet etanolfordon har minskat 
med dryga 30 procent. Samtidigt har antalet dieselfordon 
ökat med närmare 50 procent. 
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Mål och resultat 

År 2013 Utfall 2010 Utfall 2011

ska kollektivtrafikens marknadsandel i förhållande till bilen öka 24 % 25 %

ska västtrafiks kilometerproduktion för buss och icke eldrivna tåg vara förnybar till 35 procent eller 
motsvarande energieffektivisering

16 % 30 %

ska antalet resta mil med bil och flyg i tjänsten per årsarbetare ha minskat med 10 procent jämfört 
med 2009 (57 mil i bil/åa, 32 mil med flyg/åa)

52 mil bil/åa
35 mil flyg/åa

53 mil bil/åa
26 mil flyg/åa

ska resandet med privata bilar uppgå till max 35 procent av bilresorna i tjänsten 43 % 44 %

ska regionens egna fordon till 60 procent drivas med förnybara bränslen 51 % 41 %

ska utsläppen av fossil koldioxid från sjukresor ha minskat med 5 procent jämfört med 2009  
(9 600 ton Co2)

10 200 ton Co2 10 700 ton Co2

Diagram 4. Fördelning av drivmedelsslag för buss och icke eldrivna  
tåg 2009–2011. Statistiken, som har blivit säkrare med åren, bygger på  
inrapporterade mängder från västtrafiks entreprenörer. Här anges 
mängderna i miljoner liter eller nm3 (gas) av de förbrukade mängderna.  
I utfallet som beskrivs i tabellen med mål är drivmedlet omräknat  
utifrån energiinnehållet. det gör att andelen förnybart drivmedel blir 
lägre i utfallet av målet än vad som anges i detta diagram (om man  
lägger ihop andelen för e95, biodiesel och biogas).
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Diagram 4. Fördelning av drivmedelsslag för buss 
och icke eldrivna tåg 2009–2011.

Biogas Biodiesel Naturgas E95 Diesel

Transporter
Långsiktiga mål
l År 2020 ska Västra Götalandsregionens person och varutransporter bedrivas energieffektivt.
l År 2020 ska Västra Götalandsregionens person och varutransporter vara oberoende av fossil energi. 

Produktionen och användningen av biogas ska till år 2020 
öka till 2,4 TWh per år i Västra Götaland. Detta är målet 

för Biogas Väst i det program för biogasutveckling som 
Västra Götalandsregionen driver och där 25 övriga aktörer 
deltar aktivt. Biogas är prioriterat som drivmedel eftersom 
det är där den bedöms göra störst miljönytta när den  
ersätter bensin och diesel. Västra Götalandsregionen har 
beslutat att biogas ska vara ett prioriterat drivmedel för 
den egna fordonsflottan.

Klimatpåverkan från sjukresor ökar

Sjukresor är resor som sker mellan hemmet och vårdgivaren. 
Västra Götalandsregionen ersätter resor som överstiger 
egenavgiften och resan kan ske antingen med kollektivtrafik, 
privat bil, sjukreselinjer eller med taxi. Att antalet resor, 
liksom koldioxidutsläppen, har ökat beror framförallt på 
införandet av kömiljarden, som innebär att det köps mer 
vård utanför länet, vilket leder till ett ökat resande. Under 
2011 har upphandling av taxi skett och avtalet kommer 
att träda i kraft under 2012. Det nya avtalet innebär bland 
annat att alla sjukresor med taxi, dock inte specialtaxi, 
kommer att ske med miljöfordon. När avtalet träder i 
kraft beräknas koldioxidutsläppen från sjukresor minska. 

Diagram 5. Fördelningen av inköpta mängder drivmedel samt utsläppta 
mängder koldioxid för personbilar och lätta lastbilar 2010 och 2011.  
Ambulanser och sjuktransportfordon ingår inte. dieseln är beräknad  
utifrån en schablon. Observera att e85 är till 83 procent förnybart,  
fordonsgasen 50 procent förnybar, bensinen 5 procent förnybar och  
dieseln tre procent förnybar.
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Diagram 5. Fördelningen av inköpta mängder drivmedel 
samt utsläppta mängder koldioxid för personbilar och 
lätta lastbilar 2010 och 2011.

Diesel E85 Fordonsgas Bensin

Finns det känslig informa-
tion här som vi sudda till?

exempel

Gerioweb ger möjlighet till resfri utbildning,  
konsultation och terapi planering
gerioweb är tandvårdens internetbaserade verktyg som används både vid utbildning, konsultation och  
terapiplanering av äldre patienter och som minskar resandet i tjänsten. Programmet ger tandvårds-
personalen möjlighet att diskutera patientfall och att lära av andra via webben. det har tagits fram inom  
projektet Centrum för äldretandvård.
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Hallå, Hanna Jönsson, processledare för Biogas Väst, 
varför går Västra Götalandsregionen i spetsen för att  
vi ska tanka våra bilar med biogas? 

– Den viktigaste orsaken är förstås miljön och klimatet,  
vi måste minska och på sikt helt bli av med vårt beroende 
av fossila drivmedel. Men det finns också andra bra skäl 
att utveckla den här tekniken, som att den kan skapa nya 
arbetstillfällen lokalt, bidra till en levande landsbygd och 
ge ökade exportinkomster. 

Biogas kan också användas för exempelvis  
uppvärmning. Varför fokus på biogas som drivmedel? 

– Därför att transportsektorn är det mest akuta området  
att lösa, biogasen gör helt enkelt mest nytta när den  
ersätter bensin och diesel. För el och uppvärmning finns 
det bra alternativ, men inte när det gäller våra bilar.  
Sedan kan inte biogasen lösa allt. Så mycket gödsel  
och avfall finns inte. 

Vi ligger ändå långt fram på det här området  
i Västra Götaland. 

– Ja, jag skulle säga att vi är ledande i Sverige tillsammans 
med Stockholm och Skåne. 

Hur kommer det sig? 

– Det är flera olika faktorer som samverkar. Vi har haft 
framsynta aktörer kommunalt och regionalt, vilket bland 
annat gjort att både den politiska förankringen och viljan  
att samverka har varit stark. Och så är det förstås en  
stor fördel att vi har både fordonsindustri och gott om 
lantbruk. 

Hur har utvecklingen sett ut i Västra Götaland  
under det decennium som Biogas Väst funnits? 

– Mellan 2001 och 2011 ökade antal gasfordon i Västra 
Götaland från 800 till 9 000, antalet tankstationer från sju 
till 46 och mängden såld biogas från nio till 102 GWh. 
Det betyder bland annat att Västra Götaland, med 17 procent 
av landets befolkning, har 25 procent av Sveriges totalt 
sett 32 000 gasfordon.

Och framtiden? 

– I det treåriga program som Västra Götalandsregionen 
antog i december 2010 är målet att öka produktionen och 
användningen av biogas 25 gånger till 2020. Några viktiga 
delar för att lyckas med det är att stötta fler kommuner att 
samla in matavfall för att göra biogas och se till att kollektiv
trafiken drivs med biogas. Sedan är det förstås alltid viktigt 
att sprida kunskap om vad biogas egentligen är och hur 
det fungerar. 

Vad säger du till någon som tycker det verkar  
krångligt och osäkert med gasbil? Finns det  
till exempel tank stationer så det räcker?

 – Det är förstås jätteviktigt att utveckla infrastrukturen 
för biogas, men redan i dag har faktiskt 80 procent av 
Västra Götalands invånare en tankstation i sin kommun. 
Och i Sverige finns det omkring 120 tankställen totalt, 
vilket kan jämföras med utbudet om man har ett bensin
kort knutet till ett speciellt bensinföretag. Så eventuell 
skepsis kan nog delvis bero på att allt nytt kan kännas 
krångligt. Sedan får förstås varje person fråga sig hur  
viktigt det är att kunna tanka sin bil med gott samvete. 

viktigt att tanka 
med gott samvete?

Biogas väst är en plattform för samverkan, kommunikation och kraftsamling för att öka produktion och 
användning av biogas som drivmedel i västra götaland. sedan 1 januari 2011 är västra götalandsregionen 
huvudman för projektet som ursprungligen startades 2001.

fakta

energi 
Långsiktiga mål
l Västra Götalandsregionen ska vara oberoende av fossil energi och bränsle till 2020.
l Västra Götalandsregionen ska halvera sin energianvändning i egna lokaler till 2030 jämfört med 1995. 
l I de hyrda lokaler där Västra Götalandsregionen bedriver verksamhet ska energianvändningen bli avsevärt  
 effektivare till 2030.

Mål och resultat 

År 2013 Utfall 2010 Utfall 2011

ska den totala energianvändningen i egna fastigheter inte överskrida 180 kWh/m2 per år och BrA 204 kWh/m2 198 kWh/m2

ska användningen av el per ytenhet (kWh/m2 per år och BrA1) i egna fastigheter ha minskat jämfört 
med 2009 års nivå (102 kWh/m2)

100 kWh/m2 98 kWh/m2

Stora minskningar av energianvändningen 

Energianvändningen har minskat stort inom Västra  
Götalandsregionen, se diagram 6, både vad gäller total  
energi och elanvändning. Sedan 1995 har åtgärder för  
effektivisering lett till att energikostnaderna för el och 
värme är 85 miljoner kronor lägre per år. Stora insatser  
har gjorts för att minska användningen för uppvärmning 
och fastighetsdrift. Tuffa krav på energieffektivisering  
vid ny och ombyggnation samt optimering av styrsystem 
och ventilation i befintliga byggnader är de viktigaste 
framgångsfaktorerna.

Testar nya metoder  
och ny teknik
”Provrum” för bland annat ny opera-
tionsteknik och test av ny teknik  
utifrån integration mellan olika infor-
mationssystem utan att patienter  
är inblandade. man testar också om 
olika ventilationssystem/olika kläd-
system för operationspersonal osv 
klarar de hygienkrav som numera 
ställs (luft, partiklar, temperatur). 
denna typ av provrum kommer att 
finnas i det nya bild- och interven-
tionscentrum.

exempel

Utgångsvärde: 
273 kWh/m2 
år 1997

Målvärde: 
180 kWh/m2 
år 2013

Målvärde: 
137 kWh/m2 
år 2030
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Diagram 6. energianvändning (el, värme och kyla) per yt enhet i västra  
götalandsregionens fastigheter 2007–2011. Utgångsvärdet 1997 för  
målet om halverad energianvändning samt måltalen enligt det miljö-
politiska programmet (2013) och budget (2030) är också angivna.  
värdena är värmeindexkorrigerade. Tvätteriets lokaler ingår inte,  
eftersom de mäter energianvändningen relaterat till kg tvätt.  
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exempel

Brinkåsen – energieffektiv psykiatribyggnad
Brinkåsen i vänersborg är nU-sjukvårdens1 nya psykiatrianläggning med både rättspsykiatri och allmän psykiatri. 
Anläggningen har utformats utifrån patienternas behov. Bland annat ställdes höga krav på en miljö som ger 
god vård och livskvalitet. Kraven på säkerhet har också varit höga, vilket också har styrt utformningen.
 Anläggningen består av fjorton byggnader placerade i en cirkel, vilket gör att det blir mycket fasad och 
därmed mer energikrävande. en stor del av fasaden utgörs dessutom av glas. detta till trots har ambitionerna 
varit att byggnaden ska uppfylla kraven för så kallad green Building-certifiering. det innebär att byggnaden 
använder minst 25 procent mindre energi än svensk byggnorm. det ställer höga krav på både klimatskal  
och tekniska installationer. Projekteringen har bedrivits i form av partnering, vilket betyder att entreprenörerna 
såväl som beställare och projektledaren för verksamheten har varit involverade genom hela processen.  
inflyttning skedde den 3 oktober 2011 och utifrån den första energibalansberäkningen som gjordes uppskattas 
den årliga energianvändningen till 100 kWh per kvadratmeter och år.

1 nU-sjukvården omfattar sjukhusen i Trollhättan/vänersborg, Uddevalla, Bäckefors, Strömstad och lysekil.  
  nU står för nÄl och Uddevalla sjukhus, som är de största av sjukhusen.

Utrustningen drar allt mer energi

De stora energieffektiviseringar som beskrivs i texten på 
sid 13 omfattar inte den el som verksamheterna använder 
för belysning, datorer, medicinskteknisk utrustning med 
mera. Där sker snarare en ökning, framför allt för att det 
köps in mer och mer energikrävande utrustning samt ett 
ökat utnyttjande av lokalerna. Detta uppmärksammades 
vid ett seminarium – Energieffektiv sjukvård – som  
genomfördes på Sahlgrenska Universitetssjukhuset under 
vintern. Där träffades representanter från fastighetssidan, 
sjukhusen, inköp och leverantörer av utrustning. På Sahl
grenska Universitetssjukhuset förbereds byggandet av ett 
bild och interventionscentrum, där energianvändningen 
per ytenhet beräknas bli över 500 kWh per kvadratmeter. 
Alltså mer än dubbelt så mycket som snittet i Västra  
Götalandsregionen. Den stora utmaningen ligger därför  
i att den utrustning som köps in är så energieffektiv som 
möjligt samt att det finns lösningar som möjliggör ett  
energieffektivt beteende.

El och egna värmepannor nära oberoende av fossil energi

Fjärrvärmen står för 96 procent av energin som används 
för att värma Västra Götalandsregionens lokaler. Resten 

består av olja, pellets, flis och elvärme. Oljan till egna pannor 
står för mindre än en halv procent av uppvärmningsenergin, 
borträknat reservkraften, som 2011 var i samma storleks
ordning som övrig oljeförbrukning. Den el som köps in är 
bra Miljöval el från förnybara källor. Det betyder att den 
del av energin som Västra Götalandsregionen råder över är 
till 99 procent förnybar. 

Fjärrvärmen levereras av 28 olika fjärrvärmeleverantörer, 
som redovisar att de använder alltifrån 70 till 100 procent 
förnybar energi. Snittet ligger på drygt 80 procent.

Diagram 7. energianvändning 2011 fördelat per energislag, värmeindex-
korrigerade värden. Oljan för reservkraft är inte inkluderad i diagrammet.
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produkter och avfall
Långsiktiga mål
l Resursanvändningen inom Västra Götalandsregionen ska stödja en hållbar utveckling.
l Det avfall som uppkommer inom Västra Götalandsregionen ska tas om hand på ett sådant sätt  
 att det stödjer en hållbar utveckling.

Mål och resultat 

År 2013 Utfall 2010 Utfall 2011

ska det källsorterade avfallet vara minst 50 procent 38 % 39 %

Oförändrad källsorteringsgrad

Av det avfall som uppkommer inom Västra Götalands
regionen är det inom sjukhusen de stora mängderna upp
kommer och kan mätas. Avfallet källsorteras i uppemot 
40 fraktioner så att det kan tas omhand på ett sätt som är 
tillförlitligt ur miljö och säkerhetssynpunkt och som 
uppfyller lagens krav. Utöver dessa finns en blandfraktion, 
där cirka hälften sorteras ut i ett senare skede för material
återvinning och resten går till förbränning eller deponi. 
Återstoden av avfallet som uppkommer läggs i ”vanliga 

soporna” och skickas till förbränning för energiåtervinning. 
NUsjukvården och Södra Älvsborgs Sjukhus ligger i topp 
när det gäller källsorteringsgrad, se tabell 2, och har nått 
eller är nära att nå målet i det miljöpolitiska programmet. 
Anledningen är framför allt att de i högre grad än övriga 
sjukhus sorterar ut matavfallet. Angereds närsjukhus finns 
i dagsläget i inhyrda lokaler med andra verksamheter och 
kan inte mäta sitt avfall.

Sjukhusförvaltning Andel källsorterat  
avfall 2010 (%)

Andel källsorterat 
avfall 2011 (%)

Total mängd avfall 
2011, ton

Alingsås lasarett 59 39 180

Angereds närsjukhus mäter ej avfallet

Frölunda specialistsjukhus 35 28 72

Kungälvs sjukhus 27 24 320

nU-sjukvården 56 55 2 200

skaraborgs sjukhus 30 31 1 500

sahlgrenska Universitetssjukhuset 30 34 5 400

södra Älvsborgs sjukhus 45 46 1 400

Sjukhusen totalt 38 39 11 000

Tabell 2. Andelen av det avfall som uppkommer inom sjukhusfastigheterna som sorteras vid källan. I Alingsås lasaretts siffror för 2011 
saknas uppgifter om matavfall. därav den stora skillnaden i andel källsorterat avfall för Alingsås lasarett. Frölunda Specialistsjukhus saknar 
en heltäckande redovisning av avfallet.
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Mångsidig miljögrupp  
på Skaraborgs Sjukhus
d miljögruppen på skaraborgs sjukhus har 
under 15 år ambitiöst arbetat med avfallet 
i sjuk- och tandvården i skövde. genom 
smart återanvändning och materialåter vin-
ning minskar de både miljöpåverkan och 
kostnader. miljögruppen fick 2011 det  
interna miljöstipendiet av miljönämnden. 

exempel
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exempel

Bättre tandhälsa ger minskad resursförbrukning
Folktandvårdens systematiska och konsekventa förebyggande arbete med att främja munhälsan hos barn 
och ungdomar ger positiva resultat. Andelen 19-åringar som aldrig behövt laga någon tand ökar och  
andelen ungdomar med omfattande kariesproblem minskar. Hos de yngre barnen ses motsvarande trend. 
Förutom att tandhälsan blir bättre leder det till minskad förbrukning av engångsmaterial och miljö- och 
hälsostörande kemikalier. 

Fluorlackning på Timmersdala skola i Skövde,  
en del av Folktandvårdens förebyggande arbete.

ekologiska livsmedel
Långsiktigt mål
l Andelen ekologiska livsmedel ska år 2020 vara 50 procent av den totala livsmedelsbudgeten.

Mål och resultat 

År 2013 Utfall 2010 Utfall 2011

ska andelen ekologiska livsmedel uppgå till minst 35 procent av den totala livsmedelsbudgeten 24 % 25 %

Försiktig ökning av andelen ekologiska livsmedel

Västra Götalandsregionens inköp av ekologiska livsmedel 
har ökat med en procentenhet sedan 2010. Det förklaras 
till stor del av att inköpskostnaderna för kaffe har ökat 
med hela 20 procent. Dessutom har alla skolor ökat sin  
andel ekologiskt, liksom GöteborgsOperan och Västarvet. 

Däremot har Regionservice, som står för måltidsverksam 
heten vid sjukhusen och vilken utgör 75 procent av alla 
inköp, minskat sin andel med en knapp procentenhet  
sedan 2010.

Förvaltning 2009
%

2010
%

2011
%

Totala inköp livsmedel 
2011, mnkr

regionservice 16 15 15 104

naturbruksgymnasierna 24 29 33 6,7

Fristads folkhögskola 38 40 44 1,0

vara folkhögskola   28 32 33 0,9

Billströmska folkhögskolan 14 13 18 1,4

dalslands folkhögskola 20 23 26 0,5

grebbestads folkhögskola 30 36 37 0,7

göteborgs folkhögskola 28 27 30 0,5

göteborgsoperan 19 26 28 6,5

göteborgs konsert AB 8 10 7 1,4

västarvet 11 14 15 1,0

Kaffe, inköp från depå till samtliga övriga förvaltningar 95 100 100 14

Totalt i Västra Götalandsregionen 22 24 25 138

Tabell 3. Andel ekologiska livsmedel samt total inköpskostnad för livsmedel inom västra götalandsregionens olika förvaltningar  
med egen storköksverksamhet 2009–2011. 

Ät med gott samvete 
i göteborgsoperans 
restaurang som är 
svanenmärkt.

exempel
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Merparten av avfallet går till förbränning

Enligt EU:s avfallshierarki ska avfallet i första hand före
byggas, därefter återanvändas, sedan materialåtervinnas. 
Om inte detta är möjligt ska det gå till energiåtervinning 
eller i sista hand deponeras. Samma inriktning finns  
i Sveriges miljömål och i den nationella avfallsplanen.  
Av den totala mängden avfall vid sjukhusen går drygt  
60 procent direkt till förbränning för energiåtervinning,  
se diagram 8. Motsvarande mängd för hushållens avfall är 
knappt 50 procent. Trenden sedan många år tillbaka för 
sjukhusens avfall är att det ökar. Detta går i rakt motsatt 
riktning till ambitionen att förebygga att avfall uppstår. 

Materialåtervinning, 17 %

Biologisk behandling, 10 %

Farligt avfall, 10 %

Energiåtervinning, 61 %

Deponi, 1 %

Diagram 8. Sjukhusens avfall per behandlingskategori 2011. Avfallet  
kategoriserat efter behandlingsmetod. Indelningen bygger på bransch 
föreningen Avfall Sveriges indelning av avfallet som uppkommer inom 
svenska hushåll. det som är specifikt för sjukhusen är framför allt det 
smittförande avfallet, som i sig utgör 8 procent av det totala avfallet. 
Här ingår det i kategorin farligt avfall. de totala avfallsmängderna  
var cirka 11 tusen ton.
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Kemikalier 
Långsiktigt mål
l År 2020 ska Västra Götalandsregionen leva upp till det nationella målet om en giftfri miljö.

Mål och resultat 

År 2012 Utfall 2010 Utfall 2011

ska användningen av utfasningsämnen ha minskat med  
25 procent jämfört med 2007

910 liter utfasningsämnen 730 liter utfasningsämnen

ska målen för ämnen som särskilt prioriteras för åtgärder  
enligt kemikaliestrategins mål 2 vara uppnådda

sju av nio mål uppfyllda eller på 
väg att uppfyllas. målen redovisas 

utförligt i tabell 5

sju av nio mål uppfyllda eller på 
väg att uppfyllas. målen redovisas 

utförligt i tabell 5

ska hanteringen av kemikalier vara säkrare i enlighet med  
kemikaliestrategins mål 3

85 % av förvaltningarna har  
Klara kemikaliehanteringssystem

89 % av förvaltningarna har  
Klara kemikaliehanteringssystem

Kemikaliestrategins mål en del av  
det miljöpolitiska programmet

Kemikaliestrategin har funnits i fyra år och målen i strategin 
ingår sedan september 2011 i det miljöpolitiska programmet. 
Västra Götalandsregionen har prioriterat drygt hundra  
farliga ämnen för åtgärder i en utfasningslista. Utfasning 
av miljö och hälsofarliga kemikalier är också ett prioriterat 
mål i budget för 2011. För att följa upp arbetet med 
kemikalie strategin finns tolv indikatorer definierade.  
Under 2011 har stor vikt lagts vid att säkerställa kvaliteten 
för data som ska fungera som uppföljning av kemikalie
strategins första mål. 

Användningen av utfasningsämnen har minskat

Kemikaliehanteringssystemet Klara var, förutom att  
underlätta en säker hantering av kemikalier, också tänkt 
att användas för uppföljning. Vid en extern revision 2010 
påtalades att det fanns osäkerhet kring om det var ett 
lämpligt verktyg för uppföljning. Därför har tjugo specifika 
produkter i verksamheten identifierats för att kunna bekräfta 
resultat i arbetet med att fasa ut kemikalier som används  
i verksamheten (labb undantagna). Dessa tjugo produkter 
står för de enskilt största volymerna av utfasningsämnen 
utanför labb. Uppföljning av dessa via inköpsstatistik visar 
att användningen av dessa produkter minskat med cirka 
20 procent.

Produktområde Innehåller 2010 (liter) 2011 (liter) Resultat

moppkonservering Bronopol 97 105 + 5 %

desinfektionsmedel glutaraldehyd 577 479 - 17 %

Fotokemikalier Hydrokinon 162 70 - 57 %

Tandvårdsprodukt dBP 0,02 0,03 + 2 %

Tandvårdsprodukt Triklosan 0,008 0,008 + 2 %

Totalt 839 654 - 22 %

Tabell 4. Förändring av volymer avvecklingsämnen för kemiska produkter under 2011.  
Beräkningen är baserad på de tjugo specifika produkter som analyserats via inköpsstatistik.   
 

Minskningen beror framförallt på att tandvården övergått till digital röntgen och därmed minskat användningen av  
fotokemikalier innehållande hydrokinon. Den andra bidragande orsaken är att användningen av desinfektionsmedel  
med glutaraldehyd minskat till följd av utbyte av endoskopidiskdesinfektorer. Endoskopidiskdesinfektorn används för  
att desinficera de värmekänsliga instrument, endoskop, som används för att undersöka inre organ.

Jubileumskliniken har halverat sin PVC-mängd

Jubileumskliniken vid Sahlgrenska Universitetssjukhuset 
innehåller både olika typer av vårdverksamhet och ren 
kontorsverksamhet. Under 2011 har kliniken byggts om 
och i samband med det har Västfastigheter inventerat 
innehållet av PVC i golv, elkablar och VVSmaterial före 
och efter ombyggnationen. Inventeringen visar att mängden 
PVC har halverats i och med ombyggnationen, från 16 till 
8 ton. Detta framförallt till följd av att 15 procent av golv
ytan belagts med linoleummattor och stenmaterial. Även 
elkablar och rör har installerats med PVCfria alternativ.
 Inventeringen ger en indikation om hur mycket PVC 
som finns installerat inom fastighetsbeståndet och kommer 
att användas som underlag för att säkerställa målet om att 
minska användningen av PVC i fastigheter. PVC är en av 
de vanligaste plastsorterna. PVCplast medför betydande 
hälso och miljöproblem både på grund av polymer

materialet i sig, samt av tillsatser som används i varorna. 
Vid förbränning bildas bland annat frätande saltsyra och 
dioxiner.
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Diagram 9. Installerad mängd PVC före och efter 
ombyggnationen av Jubileumskliniken.

VVS Elkablar Golvmattor

Diagram 9. Installerad mängd pvc före och efter ombyggnationen  
av Jubileumskliniken.

Minskade miljö- och hälsorisker med ny utrustning
På bilden rengörs instrument med hjälp av en av nU-sjukvårdens nya diskdesinfektorer. genom att byta ut 
tre av sina diskdesinfektorer har nU-sjukvården minskat sin användning av avvecklingsämnet glutaraldehyd 
med 14 procent. glutaraldehyd är allergiframkallande och är mycket giftig för vattenlevande organismer.

exempel
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Ny teknik minskar användningen av farliga kemikalier

Vid laboratoriemedicin på sjukhuset NÄL i Trollhättan 
genomför man analyser av de flesta illegala droger, som 
till exempel cannabis, amfetamin, GHB och kokain.  
Kunderna är framförallt behandlingshem och andra vård
inrättningar. Efterfrågan på denna typ av analyser ökar 
även från privata arbetsgivare både i Sverige och i övriga 
nordiska länder. 
 Analyserna genomförs på vanliga urinprov och resultaten 
används för att kontrollera att patienter och arbetstagare är 
drogfria. Tidigare har cannabisanalysen genomförts med 
hjälp av gaskromatografi tillsammans med masspektrometri, 
även kallat GCMS. En GCMS kräver att man använder 
hexan, som är ett prioriterat minskningsämne i kemikalie
strategin. Under 2011 investerade laboratoriemedicin i en 
vätskekromatograf med dubbel masspektrometri. Fördelarna 
med instrumentet är att upparbetningen av proverna blir 
betydligt enklare och miljömässigt bättre. I och med den 
nya utrustningen slipper laboratoriet använda hexan och 
minskar därmed sin totala användning av utfasningsämnen 
med mer än 90 procent. 

Sju av nio mål går framåt

Mål två i kemikaliestrategin omfattar ämnen som särskilt 
har prioriterats för åtgärder. Bland dessa åtgärder ingår att 
digitalisera mammografin samt röntgen inom Folktand
vården. Röntgen inom sjukhusen är sedan tidigare digita
liserad. Mammografi utförs både av Västra Götalands
regionen och på entreprenad och är sedan 2009 helt 
digita liserad. 67 procent av Folktandvårdens röntgen är  
digitaliserad, vilket är en rejäl ökning jämfört med 2010. 
 I det nuvarande textilavtalet har Västra Götalands
regionen ställt som krav att alkylfenoletoxialter, AFE,  
inte får förekomma i offererade produkter. Under 2010  
visade inga analyser några halter av AFE. 2011 rådet det 
motsatta förhållandet: alla analyser påvisade halter av AFE. 
Leverantören har inte lämnat något tillfredsställande svar 
på varför, men ska återkomma med korrigerande åtgärder.

Indikator Måltal 2012 2010 2011 Kommentar

Alkylfenoletoxilater i upphandlad textil.
mängd textil med AFe-halt över 1 ppm

0 0 100 %

Av det totalt upphandlade sortimentet 
har 13 % analyserats med avseende 
på AFe. Alla analyserna påvisade AFe  
i halter över gränsvärdet.

Amalgamfyllningar inom folktandvården.
Antal fyllningar

0 11 st 10 st
Amalgamfyllningar får sedan 1 juni 
2009 endast ske efter anmälan till 
socialstyrelsen.

röntgenframkallare och –  
fixermedel inom sjukhus

Avvecklas helt genom 
övergång till digital 

röntgen.
100 % 100 %

inom västra götalansregionen finns 
totalt 13 mammografienheter. Alla 
använder digital röntgen.

röntgenframkallare och –  
fixermedel inom tandvård

Avvecklas helt genom 
övergång till digital 

röntgen.
16 % 67 %

81 kliniker har digitaliserat sin  
röntgenutrustning under 2011. 

PvC i patientnära förbrukningsprodukter i sjuk-
vården (Antal upphandlade produktgrupper)

Användningen ska 
minska genom att PvC 
där fullgott alternativ 

finns tillgängligt.

81 79

Antal upphandlade produktgrupper 
som innehåller PvC har under året 
minskat med 2 %. Under 2011 har 
den nya upphandlingen av id-band 
bidragit till en minskad användning  
av PvC med cirka 130 kg per år.

Använd mängd PvC inom fastighetsområdet (ton)

Användningen ska 
minska genom att PvC 
där fullgott alternativ 

finns tillgängligt.

- 3 900 ton se avsnittet om jubileumskliniken.

Ftalaterna deHP, dBP och BBP i patientnära 
förbrukningsartiklar inom sjukvården.  
(Antal upphandlade produktgrupper)

Avvecklas helt inom 
förbrukningsartiklar  

inom sjukvården.
62 54

Antal upphandlade produktgrupper 
som innehåller deHP, dBP el BBP. 
För 2011 har antalet produktgrupper 
minskat med 13 %

silverförband
Användningen  
ska begränsas

12 146 st 9 431 st
Användningen av silverförband har 
under 2011 minskat med 23 %

Tabell 5. Utfall för indikatorerna i mål 2, 2010 och 2011. en indikator är utelämnad  
eftersom det saknas tillräckligt med underlag för att redovisa resultat.

läkemedel 
Långsiktigt mål
l Västra Götalandsregionen skall, utan att påverka patientnyttan, minimera miljöbelastningen av läkemedel.

Mål till 2013 Förändring jmf 2010

de läkemedel västra götalandsregionen upphandlar ska vara producerade på ett 
miljömässigt säkert sätt

går åt rätt håll

minimera miljöbelastningen från läkemedel genom en säker och resurseffektiv  
läkemedelsförsörjning

oförändrat (svårbedömt i omstruktureringsfas)

öka andelen icke-farmakologisk behandling går åt rätt håll

öka antalet expedierade minsta förpackning samt anpassade förpackningar  
för rekommenderad behandlingstid

går inte att bedöma kvantitativt, informationsinsatser 
gjorda under 2011

minska förskrivningen av identifierade miljöbelastande preparat
Användning av kinoloner går åt rätt håll
Användning av antibiotika går åt fel håll

Ändamålsenlig och dokumenterad läkemedelsbehandling i samsyn mellan  
förskrivare och patient

oförändrat

minska läkemedelskassationen och öka andelen kasserade läkemedel som  
lämnas in för destruktion

oförändrat (svårbedömt i omstruktureringsfas)

Strategin för läkemedel och miljö en del av det  
miljöpolitiska programmet

Västra Götalandsregionen har en strategi och handlings
plan för läkemedel och miljö, som täcker allt från upp
handling, försörjning, ordination till kassation. Från och 
med 2011 är strategin en del av det miljöpolitiska program
met och följs därmed upp i miljöredovisningen. Hand
lingsplanen har dock från början en annan uppbyggnad  
än det miljöpolitiska programmet. På flera områden som 
pekas ut i handlingsplanen saknas det därför möjligheter 
att ta fram bra kvantitativa mått för uppföljning på mot
svarande sätt som för det miljöpolitiska programmet  
i övrigt. Tabellen ovan ser därför annorlunda ut än för övriga 
målområden. De nyckeltal som redovisas i texten nedan 
har valts för att spegla insatsområdena så väl som möjligt. 

Rätt antibiotikaanvändning nyckelfråga för vården

Förekomsten av resistenta bakterier ökar både i samhället 
och inom vården. För att bromsa denna utveckling är det 
viktigt med en rationell antibiotikaanvändning. Den totala 
förbrukningen av antibiotika måste minska och när indikation 
för behandling föreligger ska rätt antibiotika ges i rätt dos. 
 Det nationella målet för antibiotikaanvändningen är 
250 antibiotikarecept/ 1000 invånare under 2014. I dag 

når inget landsting eller region detta mål. Användningen 
av antibiotika, mätt på detta sätt, har istället ökat under 
det senaste året. 
 Det finns dock positiva utvecklingstrender. Användningen 
av kinoloner, som är verksamma mot många olika typer av 
bakterier men som också ger en högre resistensutveckling, 
har minskat. Inom ramen för det miljöpolitiska programmet 
redovisas nyckeltalet ”Andel kinoloner av UVIantibiotika 
för kvinnor 18 år och äldre” vilket refererar till primärvårdens 
förskrivning av kinoloner vid urinvägsinfektioner. Men  
användningen av kinoloner, minskar även inom slutenvården. 
Positivt är också en ökad användning av pencillin vid  
luftvägsinfektioner, istället för antibiotika med sämre  
miljöegenskaper.

Nyckeltal 2010 2011

Andel kinoloner av Uvi-antibiotika 
för kvinnor 18 år och äldre

8,9 % 7,6 %

Antal antibiotikarecept/ 1000 
invånare och år

397,5 406,2

Tabell 6. Redovisning av utfallet 2010 respektive 2011 för nyckeltalen 
kopplat till målet minska förskrivningen av identifierade miljöbelastan-
de preparat.
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genom att organisera arbetet med FaR inom ramen för  
läkemedelskommitténs arbete. All legitimerad personal 
inom hälso och sjukvården har rätt att ordinera FaR.  
Ordinationen utgår från individen och syftar i grunden  
till att minska stillasittandet och byggs successivt upp för 
att öka den fysiska aktiviteten. Västra Götalandsregionen 
är först ut i världen med att ha tagit fram medicinska  
riktlinjer för FaR.

exempel

Fysisk aktivitet på recept (FaR)
västra götalandsregionen har arbetat med fysisk aktivitet på recept sedan tio år tillbaka och är unika  
genom att organisera arbetet med Far inom ramen för läkemedelskommitténs arbete.

De största utsläppen av antibiotika sker  
vid tillverkningen av aktiv substans

Forskningen visar att tillverkningen av aktiva substanser 
av bland annat antibiotika orsakar enormt stora utsläpp. 
Detta får konsekvenser lokalt men är även ett globalt  
problem, eftersom det leder till spridning av antibiotika
resistens. Därför har Västra Götalandsregionen, som ett av 
de första landstingen i Sverige i upphandlingen av läkemedel, 
ställt miljökrav kopplat till tillverk ningen av läkemedel.  
De innebär bland annat att företagen skall ha rutiner för 
kontrollprogram för att säkerställa att användandet och 
hanteringen av aktiv substans och andra råvaror och mate
rial som ingår i den offe
rerade produkten eller 
produkterna ger så liten 
miljöpåverkan som möj
ligt i tillverkningspro
cessen. 
 Miljökraven har för 
första gången följts upp 
under slutet av 2011.  
Sju företag, vilka svarar 
för ca 32 procent av de 
preparat (artiklar) som 
Västra Götalandsregionen 
upphandlat har följts 
upp avseende miljökrav. 
I den uppföljning som gjorts har de utvalda företagen  
svarat på de frågor Västra Götalandsregionen har ställt. 
Några kontroller eller inspektioner har dock ännu inte  
genomförts. Både arbetet med att ställa krav på de upp
handlade produkterna och att följa upp dessa krav behöver 
vidareutvecklas.

Säkrare och mer resurseffektiv läkemedelsförsörjning 

Under perioden 2010–2012 görs en stor omställning av  
läkemedelsförsörjningen till vården med bland annat  
genomgångar av alla sjukhusens läkemedelssortiment.  
Syftet är att minska antalet artiklar i deras läkemedels
lager. Syftet är att bättre anpassa läkemedelslagren efter 
vårdavdelningarnas behov och att därmed öka omsätt
ningshastigheten. Detta skall resultera i mindre resurs
förbrukning och även minskad kassation av läkemedel. 
 Mätning av antalet inköpta artiklar är ett sätt att  
indirekt försöka uppskatta en förbättrad effektivitet  
i läkemedelsförsörjningen. 2007, då sjukhusen i huvudsak 
fortfarande arbetade enligt den gamla modellen för läke
medelsförsörjning var antalet artiklar 7247. 2011, efter  
att de flesta sjukhusen gått igenom sina sorti ment hade 
antalet artiklar minskat med 6,7 procent. 
 Mellan 2010 och 2011 ökade dock antalet artiklar  
något. Det finns ingen självklar förklaring till detta.  
En hypotes är dock att när sjukhusen genomför olika  
anpassningar i sitt läke medelssortiment under införandet  
av den nya sjukhusapoteksmodellen kan detta göra att  

antalet artiklar fluktuerar något. Det kommer därför  
att bli intressant att följa utvecklingen under de närmaste 
åren då den nya sjukhusapoteksorganisationen finner  
sina former.

Läkemedelsavstämningar för  
rätt mängd läkemedel hos äldre 

Den regionala handlingsplanen för äldre och läkemedel 
syftar till att de äldre ska ha en lämplig läkemedels
behandling. I detta ingår att göra läkemedelsavstämningar. 

Det innebär att läkare 
årligen ser över patien
tens läke medel och  
justerar doserna eller 
sätter ut dem som inte 
är lämpliga för indi
viden. På sikt kan det 
leda till ett minskat 
läke medelsintag, vilket 
är syftet med målet i 
handlingsplanen för att 
minska läkemedlens 
miljöpåverkan. Det  
regionala mätetalet för 
läkemedelsavstämning 

ingår i vårdvalet och ökar kontinuerligt. 
 Västra Götalandsregionen mäter även hur stor andel av 
befolkningen, 80 år och äldre, som har tio eller fler läke
medel. Detta mätetal har minskat från 13,3 procent år 
2010 till 13,2 procent år 2011, men är jämfört med övriga 
landet fortfarande högt. 

Västra Götalandsregionen först ut med medicinska  
riktlinjer för fysisk aktivitet på recept (FaR)

Forskningen har visat att genom att vara tillräckligt  
fysiskt aktiv halveras risken att drabbas av stroke, diabetes 
och flera andra sjukdomstillstånd. En daglig dos av fysisk  
aktivitet är en av de viktigaste faktorerna för att bibehålla 
hälsan genom hela livet. Därför har FaR blivit en allt  
vanligare behandlingsmetod för bättre hälsa. Fysisk akti vitet 
som behandling är dock, trots stark evidens, fortfarande  
en underutnyttjad behandlingsmetod. Genom att i högre 
utsträckning skriva ut FaR finns möjlighet att minska  
användningen av läkemedel som leder till miljö påverkan.  
I dagsläget finns inte någon uppföljning av FaRförskriv
ning i förhållande till förskrivning av läke medel, utan det 
kräver en mer omfattande analys. Det vi idag kan mäta  
är mängden FaR i förhållande till antalet listade patienter 
inom det fria vårdvalet, se tabellen nedan. FaR används 
dock även inom sjukhusvården, i arbetet med hälsofräm
jande sjukvård. 

Västra Götalandsregionen har arbetat med fysisk  
aktivitet på recept sedan tio år tillbaka och är unika  

Joakim Larsson, docent i fysiologi  
vid Sahlgrenska Akademin:

”Att västra götalandsregionen lyckats 
minska användningen av kinoloner är 
ett steg i rätt riktning för att reducera 
resistensproblemen. västra götalands-
regionen är också ett av de första 
landstingen som vid upphandling av 
läkemedel börjat ställa miljökrav som 
omfattar produktionsutsläpp.  detta är 
ett mycket viktigt initiativ för att skapa 
ekonomiska incitament hos leverantö-
rerna att ta ett större ansvar för  
miljön, inte minst i Indien och Kina.”
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2010 2011

Andel Far per listade patienter  
inom vg primärvård

0,4 % 1,1 %

Tabell 7. Utfall 2010 respektive 2011 för målet  
Öka andelen icke-farmakologisk behandling.
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lustgas 
l År 2020 ska vårdens utsläpp av lustgas ha minskat med 75 procent jämfört med 2009.

Mål och resultat 

År 2013 Utfall 2010 Utfall 2011

ska vårdens utsläpp av lustgas ha minskat med 25 procent jämfört med 2009 35 ton 31 ton

Beslut om destruktionsanläggningar

För att kunna nå det långsiktiga målet om 75 procents  
utsläppsminskning av lustgas, avsatte Västra Götalands
regionen 20 miljoner kr i destruktionsanläggningar för de 
kommande tre åren. Pengarna kommer att fördelas mellan 
de sjukhus som har den största användningen av lustgas.

Ett område där det sker en ökad användning av lustgas 
är inom så kallad procedursmärta. Det används till exempel 
inom barnsjukvården, där det både minskar lidandet för 
barnen och leder till kortare vårdtider och frigör vårdresurser. 
För detta användningsområde finns det möjlighet att använda 
mobila enheter för att ta omhand lustgasen, vilket också 
har testats inom bland annat Södra Älvsborgs Sjukhus. 

Ny anestesimetod möjliggör nollutsläpp vid operation

Lustgas används främst inom förlossningsvården och vid 
operation, men även till viss del inom röntgen och tand
vård samt procedursmärta. De senaste åren har flera av 
sjukhusen hittat en rad läckor som man har tätat, vilket 
förklarar en stor del av minskningen sedan 2009, se tabell 7. 
Vid sjukhuset i Lidköping har anestesikliniken övergått 
till att tillämpa så kallad extrem lågflödesanestesi i samband 
med operation och har därmed i princip slutat använda 
lustgas. Metoden är helt ny och har tidigare bara tillämpats 
på ett sjukhus tidigare i Skandinavien.

2009 2010 2011

lustgas vid sjukhus, ton 37,6 34,2 30,3

lustgas inom Folktandvården, ton 0,4 0,5 0,4

Total mängd lustgas, ton 38,0 35,0 31,0

Halogenerade narkosmedel vid sjukhus, liter 1 200 1 500 1 500

Tabell 7. Användning av lustgas och halogenerade narkosmedel de tre senaste åren.  
lustgas som används inom tandvård vid sjukhusen ingår i siffran för ”lustgas vid sjukhus”. 

exempel

sedan januari 2011 genomförs alla operationer vid lidköpings sjukhus med så kallad lågflödesanestesi. 
det innebär att användningen av narkosgas har minskat med upp till 40 procent samtidigt som man klarar 
sig helt utan lustgas. narkossköterskan ingemar sundberg arbetar på operationsenheten i lidköping.
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